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Zprávy z hlavního výboru ÍSMS.

Dne 14. června 1960 se konala schůze hlavního výboru ČSMS, 

Přítomni : prof.dr. M. Konček, prof.ar. A. Gregor, dr. F, Rein, ing* 

dr. P. Hrubeš, dr. Š. Petrovič, J.Zítek, dco.dr. S.Brandejs, dr* E, 

Veselý, p.f. K. Bayer, A. Dřevíkovský.

Z programu jednání :

1) Bylo konstatováno, že se dobře rozvíjí činnost slovenské skupiny ČSMS 

v Bratislavě. Tato skupina, uspořádala od svého vzniku začátkem t.r. 

již několik samostatných akcí. Stejně dobře si vede i skupina, biokli

matologie, jejíž členové pořádají pravidelné schůzky. Na popud soudru

hů z• Astronomického ústavu ČSAV bylo rozhodnuto, že bude založena 

samostatná skupina ČSMS pro popularisaci meteorologie.

2) Hlavní výbor projednal přihlášky nových členů. Po diskusi a přezkour 

šení přihlášek byli přijati za nové členy tito soudruzi s

A. Hlaváček dr. R. Popperová J. Slezák V, Tichý
V. Horný dr. V. Beran M. Šteffek F* Kouřil

J. Chovanec M. Novák R. Kadlec F, Anýž,p

A# Gottwald

3) Na návrh s« Koldovského a s. Ježka z observatoře GÚ ČSAV bylo usnese

na, aby byla zřízena skupina pro meteorologickou fotografii. Přípravou 

jejího vzniku byl pověřen s. Koldovský.

Prof. dr. A. Gregor informoval hlav.výbor ČSMS, že se skupina horské
V♦v

meteorologie dwsud nemohla pro neočekávané potíže a nával pracovního 

zatíženi jednotlivých zájemců sejít. Bude svolána na podzim t.r, do 

Bratislavy. Slovenská skupina ČSMS má zvláštní zájem na jejím ustavení*
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4) Přípravný výbor pobočky ÍSMS v Brně vypracoval první variantu návrhu 
jednacího řádu pobočky, ve druhé fázi bude tento návrh doplněn a pře
pracován ve smyslu vzorových stanov pro pobočky vědeckých společností 
při ČSAV. V září t.r# uspořádá brněnská pobočka ÍSMS ustavující shro
máždění# Hlavní výbor pověřuje vědeckého sekretáře dr. Reina, aby dbal 
na splnění tohoto termínu a odstranil event# překážky#

5) Zprávu o dosavadní činnosti terminologické komise podal její předseda
prof#dr# A# Gregor. Podle ní bude společná schůze subkomisí ustáva
ných podle oborů koncem června t#r# Současně bude nutno vypracovat 
plán činnosti na příští rok. Prof# Gregor doporučuje, aby byl clo prá
ce komise zapojen i s. Hrdý vzhledem k potřebě systematické činnosti v o 
oboru odborného katalogu hesel# Jedním z prvních úkolů komis© b*de 
vytvoření heslového meteorologického slovníku v jazyce českém, slo
venském, ruském a anglickém. Při jazykových obtížích se komise obrátí 
na Ústav pro jazyk český ČSaV se žádostí o konsultaci nebo vyslání 
konsultanta na zasedání komise# Hlavní výbor ČSMS se v této záleži
tosti usnáší : uložit terminologické komisi , aby pro urychlení
práce revidovala svou strukturu a vzala přitom v úvahu návrh slovenské 
části terminologické komise#

6) Po diskusi o další činnosti ČSMS se hlavní výbor usnáší uspořádat 
v letech 1962 - 1965 každoročně meteorologické symposium# Symposia 
budou konána střídavě v Čechách a na Slovensku. Pro symposium-v r#
1962 budou připraveny předběžně podklady do konce r# 1960 tak, aby 
v průběhu r# 1961 mohlo být symposium důkladně připraveno# Přípra-

. vou symposia pověřil hlav, výbar ČSMS vědeckého sekretáře dr# Reina*

7) S.dr# E. Veselý předložil k projednání otázku meteorologického musea# 
Upozornil na početný materiál, který je porůznu uschován u jednotlivců# 
Bude-li se dále odkládat zřízení musea, nebo alespoň soustředění a 
pečlivé uschování materiálu, je nebezpečí ztráty cenných předmětů#
Hlav# výbor ČSMS projedná proto s Hydrometeorologickým ústavem 
otázku,kdo by se ujal archivace a uskladnění materiálu pro sbírky 
tohoto musea# Podle nynějšího stavu a nedostatku skladovacího pro
storu bude možno sbírky pouze archivovat, nikoli však musejně upra
vit# K tomu dojde až bude mít ČSMS k disposici vlastní místnosti*



-  4 -

Přednášky pořádané ÍSMS.

Od ledna 1960 uspořádala SsM S tyto přednášky : «

1) 6.1,1960 V.G. Barov : Změna větru s výškou při proměnném koeficientu
vertikální výměny.

2) 12.1,1960 K. Pejral : Mikroklimatické faktory v historické klimtologii
Sahary.

3) 21,4# 1960 : M. Konček s 0 1. mezinárodním školení meteorologů v Rakousku.
4) 13,6, 1960 : F. Ruin : Házka změn kontinentality s nadmořskou výškou.

Zprávy z pobočok a odbornýoh skupin :

Slovenská skupina při SAV měla výborovou schůzi 4.3,1960 s následujícím 
programem s ^
1) Vedecký tajemník &SMS - Slovenskej skupiny podal zprávu, v ktoi*ej informo

val členov výboru'spoločnosti a splnění uznesení, které vyplynuli z posled-
v

nej výborovky. Vo svojej zprávě zvlást hovořil o z ostavení finančného plánu 
CSMS - Slovenskej skupiny na III. 5 RP. Všetci členovia výboru súhlasili so 
zostaveným flnslnčným plánom.
Sálej 3# tajomník prečítal prípis, v ktorom Předsednictvo SAV upovedomujo 
jednotlivé vedecké výběrové spoločnosti , aby prehltíLi spolupřácu SAV 

■ so SpoloČnosttu pre šírenie politických a vědeckých poznatkov. Výbor spo
ločnosti připravil zhruba plán spolupráce s uvedenou spoločnosíou a pověřil 
s, Smolena, aby osobné navštívil sekretairát Slovenského výboru spoločnosti 
pre šírenie politických a vědeckých poznatkov.

2) Výbor ČSMS - Slovenskej skupiny sa uzniesol, že z příležitosti .šestdesiatin 
s, prof.dr. M. Končeka zvolá Členská schodzu na 12.4.1960 o 14,00 hod. 
Charakter tejto členskej schodze má být pracovno-slávnostný# Na schodzu 
majú byt osobitne pozvaní prof.Gregor, dr. Re.in. Slávnostný přívět s pro- 
čítáním krátkého životopisu prof.dr. M. Končeka prednesie předseda spoločno; 
dr, S, Pétrovič. Okrem toho za ČSMS povie krátký přívět prof.Gregor• Za 
jednotlivé pracoviská možu predniest krátký přívět zástupeovia pracovísk. 
Potom odznio referát s. Podzimka, s. Smolena a s. Otrubu •

• * * v '

iti • t



Program členskéj schodze na 12,4.1960 o

1) Slavnostná část - pozdravy k aestdesiatinám prof. Končeka
2) Pracovna část - a/ Referát • skúsenostiach zo študijnej cesty v Sine -

dr* J. Podzimek,
b/ Zpráva tajomníka - F. Smolen
c/ Zpráva o možno3tiach pracovat v zeujmových skupi

nách - dr* Ján Otruba
d/ Výíné návrhy

3) Výbor spoločnosti pověřil dr# J. Otrubu riadením práce v záujmových 
skupin čich# Za předsedu Horskéj skupiny bol zvolený prof.dr.M.Konček 
a za předsedu Názvoslovnéj skupiny bol zvolený dr. Š. Petrovič#

4) Vo volných návrhoch bola projednaná hospodářská stránka spoločnosti, 
zvláší čo sa týká platenia členského. Táto otázka bude prejednaná na
budúčej schodzi ÚV ČSMS, Stanovisko výboru CSMS - Slovenskéj skupiny 
je, aby celé členské Kčs 10.- bolo plátěné Slovenskéj skupině a len 
zápisné Kčs 5.- má byt poukázané ÚV ČSMS# Toto stanovisko má referovat 
ÚV ÚSMS s.dr. Petrovič#
Dálej bol s# Smolen poverený, aby zaistil miestnost pre členská schodzu 
na SÁV#

Program výborovéj schodze ÍSMS - Slovenskéj skupiny pri SAV zo dna 4#5#1960.

1) Schodzu otvoril předseda spoločnosti, ktorý cboznámil přítomných členov 
s programom schodze.

2) V dalšom^bode s. tajomník prečítal zápisnicu z poslednej výborovky a 
podal zprávu o činnosti za posledně obdvbie* Výbor CčMS - Slovenskéj 
skupiny konstatoval, že všetky uzneaenía,1'vyplývájáce z poslednej zá
pisnice, boli splněné až na uznesenie týkajúcej sa názvoslwvnej komisie.

3) Předseda vo svojej zprávě informoval ostatných členův o priebehu oslav 
z příležitosti 90-tich nar^denín V.I. Lenina, na ktorých sa zúčastnil 
za našu společnost s.dr. Petrovič a s. 0. Priadka.
Výbor Sálej pověřil s. Smolena, aby zaobstareJ platné předpisy o ho
norovaní za vedecké přednášky vo vědeckých společnostiach. Dr. Š.Petro- 
vič bol poverený predniest na výborovke ÚV Č5MS, aby funkcia vědeckých 
tajemníkov v spoločnosti bola honorovaná.



4) Výbor spoločnosti stanovil, aby najbližšia členská schodza bola 2*VI*1960. 

Bioklimatologická skupina ČSMS
svolala na 29*2,1960 dvě schůze. Dopoledne předsednictvo, odpoledne členskou 
pracovní schůzi* Na dopoledním zasedání předseda skupiny prof.dr. Bobek 
uvedl prohled činností skupiny od I* zasedání, podal návrh na další činnost 
skupiny v r* 1960 a informoval přítomné o otázce zařazení biometeorolcgie a 
bioklimatologie do celostátního plánu a vyzval přítomné k diskusi na toto téma* 
Předsednictvo se usneslo na konání příštích schůzí a sice v květnu t*r* na 
pracovišti Zemědělské meteorologie Vysoké školy zemědělské a lesnické, 
v září t*r* ve Výzkumném ústavu lesního hospodářství ve Strnadech a v pro
sinci t.r* V hygienickém ústavu doc. Symona v Praze*
Dále byl schválen návrh předsedy, aby se pro příští schůze ©vent* i mimořádné 
zajistila účast a přednáška významných odborníků meteorologů, klimatologů, 
fysiků a jiných, kteří nejsou členy skupiny, ale svým výzkumem se dotýkají i 
biometeorologické problematiky*
V odpolední pracovní schůzi upozornil dr. Stibor na schůzi slovenské odbočky 
Fysiatrické společnosti , která bude 11. a 12. 3.1960 na Štrbském plese.
Poté následoval referát ing. Kešnera s živou diskusí ne téma M metodika 
měření vlhkosti půdy ", "moderní radioisotopová metoda měření vlhkosti ".
Ke konci schůze se rozvinula čilá diskuse o stavu předpovědi počasí, které 
vysílá Šs,rozhlas. Bylo konstatováno, že předpovědi počasí by se měly vysílat 
častěji bohem dne, i v televisním programu, s udáním % pravděpodobnosti.
Dále je připomínána nutno popularisace meteorologie srozumitelnou formou, 
což až dosud nebylo. Podán návrh, do některé z příštích schůzek povolat 
kompetentního pracovníka hydrometeorologického ústavu a předložit mu praktické 
návrhy ne- zlepšení předpovědní služby a popularisace meteorologie#

B 6 s a f  i
r i a i r i n r i i  *

Dne 12* dubna 1960 - se dožil 60. let předseda ČSMS univ.prof.dr. Mikuláš 
K o n č e k • Hlavní výbor ČSiffl přeje jubilantovi do dálších let hojně zdraví 
a úspěchů v jeho vědecké i veřejné činnosti.
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Upozornění pro členy CSMS !

ČSMS připravuje exkurzi svých členů na pracoviště Hydrometeorologického 
ústavu a Geofysikálního ústavu ČSAV v Hradci Králové • Jednalo by se o auto
busový zájezd, který by byl uspořádán v neděli 18* nebo 25* září t.r.

Pro členy ČSMS by byl zájezd za režijní poplatek. Každý ze členů společnosti 
by mohl vžiti s sebou rodinného příslušníka, který by platil plnou cenu.

Aby bylo možno sjednat včas dopravu,žádáme všechny členy, kteří mají c 
zájezd zájem, aby vyplnili dolejší část této stránky a zaslali obratem 
s* Veselé - sekretariát ČSMS, Hydrometeorologický ústáv, Holečkcva 8,
Praha - Smíchov*

P ř e d b ě ž n á  p ř i h l á š k a

Mám zájem o zájezd ČSMS do Hradce Král* v září 1960* Vyhovoval
■á' ůr  ̂ ^

by mi termín 18* 9 25* září 1960* Pojedu sám* Vezmu 1 rodinného
t A

příslušníka •

podpis a adresa

*
*/ nehodící se škrtněte
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Změna označení •

Podle směrnic sekretariátu vědeckých společností při ČSAV používají 
nadále dosavadní ústřední výbory, vědeckých společností označení ” hlavní 
výbor **•

Důležité upozornění I
: s:= x  zszs 3=s= r :=:= :=

Ve věstníku společnosti č. 3 jsme vyzvali členy ČSMS, aby včas platili 
členské příspěvky»
Někteří členové přes tuto výzvu a předchozích několik upomínek nezaplatili 
členské příspěvky ani za rok 1959 ve výši 10 Kčs a 5 Kčs zápisného»

H l a v n í  _v ý_b_o_r Č_S_M_S_ _a_^ p_r_o_t_©__d__n_e

14. VI, 1960 _u s n_e s l^x a b_y_ _t i _c_l_e_n_o_

ř í d o  31, s r p n a  1960^ n e v y r o v_n__a_ j_í__ č_l^e^n_s__k_é

p ř í s p ě v k y  z a  r o k  1959^ p_ř e s  t á l i  b ý t_

č l e n y  Č e s k o s l o v e n  s_k é m e_t_a o_r o_l_o_g_i_c_k_ó

s p o l e č n o s t i .

K tomuto rozhodnutí došel hlavní výbor po zralé úvaze, nebot neplatiči zatě

žují agendu společnosti jak finančně, tak administrativně.

Toto usnesení se samozřejmě netýká těch členů,_kteří_ještě^nezaplatili 
příspěvek na běžný rok 1960. Používáme však této příležitosti k výzvě, 
aby i oni splnili základní členskou povinnost, tj, aby zaplatili příspě
vek 10 Kčs na rok 1960, Poznamenáváme, že k dnešnímu datu zaplatilo 
členské příspěvky na běžný rok přes 60% členů.

Složenky tem, jichž so to týká,přikládáme.
Doporučujeme prvé skupině členů, aby poukázali příspěvky za oba roky 
najednwu, tj. se zápisným Kčs 25.-,

Děkujeme za pochopení.


